
 آغاز ساخت بزرگ ترين پالايشگاه 

پلاسماي انساني خاورميانه و شمال آفريقا 
در مشهد 

آيين كلنگ زن�ي بزرگ ترين پالايش�گاه پلاس�ماي انس�اني در 
خاورميان�ه و ش�مال آفريقا با حضور اس�تاندار خراس�ان رضوي 
و جمع�ي از مس�ئولان و مديران اقتص�ادي و صنعتي كش�ور در 
شهرك صنعتي خادم الرضا )ع( در حومه شهر مشهد برگزار شد. 
اس��تاندار خراس��ان رضوي در اين آيين با تأكيد بر ض��رورت حمايت از 
س��رمايه گذاري هاي فناورانه گفت: نيازمند حمايت مركز همكاري هاي 
تحول و پيشرفت رياس��ت جمهوري هس��تيم و علاقه منديم كه از اين 

ظرفيت براي حل مسائل و چالش هاي استان بهره بگيريم. 
غلامحسين مظفري با اش��اره به نقش كليدي سرمايه گذاري در شرايط 
اقتصادي كنوني كشور افزود:چنين طرح هايي براي كشور ضروري است، 
چراكه علاوه بر توليد ارزش افزوده و رش��د اقتص��ادي، موجب افزايش 
اقتدار ملي و توسعه دانش و فناوري خواهد شد، همچنين اين گونه مراكز 
مي توانند از مهاجرت نخبگان جلوگيري و بستري براي جذب و پرورش 

آنها فراهم كنند. 
استاندار خراسان رضوي با تأكيد بر ايجاد زنجيره هاي مكمل در صنايع 
مختلف تصريح كرد: پالايشگاه پلاسماي انساني اميد ملل، مي تواند نقطه 
عطفي در توسعه صنايع مرتبط با فناوري هاي پيشرفته باشد و شكل گيري 
چنين زنجيره هايي لازمه يك جامعه توسعه يافته است و كمتر مجموعه 

 اقتصادي چنين نگاه آينده نگرانه اي را در تأمين نيازهاي كشور دارد. 
مظفري با انتق��اد از طولاني ب��ودن برخي فرآيندهاي اداري در مس��ير 
س��رمايه گذاري گفت: اگر از فرصت هاي اقتصادي به درس��تي استفاده 
نكنيم، آنها را از دس��ت خواهيم داد. گاهي لازم است نگاه خود را تغيير 
دهيم و از عملكردهاي جزيره اي پرهيز كنيم و ممكن است براي برخي 
فرآيندهاي طولاني، توجيهاتي وجود داشته باشد، اما در اين شرايط سخت، 

بايد خودمان راهكارهايي براي برون رفت از چالش ها بيابيم. 
وي بر لزوم كاهش كاغذبازي ه��اي زائد و تس��ريع در صدور مجوزهاي 
سرمايه گذاري تأكيد و اظهار كرد: فرآيند سرمايه گذاري بايد كوتاه شود، 
چراكه زمان، مهم ترين عنصر در اين حوزه است و با توجه به هزينه هاي 
زياد، تورم فزاينده و كاهش ارزش پول ملي، ضروري اس��ت كه ش��رايط 

سرمايه گذاري در حوزه هاي فناورانه تسهيل شود. 
استاندار خراس��ان رضوي همچنين از برنامه هاي آينده استان در حوزه 
اقتصاد خبر داد و گفت: طرح هاي اقتصادي مورد نياز كشور كه قابليت اجرا 
در خراسان رضوي را دارند، فهرست شده اند. به اعتقاد من، بايد »مجوزهاي 
بدون نام« همراه با تمامي امكانات فراهم ش��ود تا فرآيند سرمايه گذاري 
بدون معطلي انجام شود. علاوه بر اين، نمايشگاه بزرگ »مشهد اينوكس« 
براي اولين بار در اواخر ارديبهشت ماه برگزار خواهد شد و اميدواريم كه اين 

رويداد، آغازگر تحولات اقتصادي مهمي در استان باشد. 
شايان ذكر است پالايشگاه پلاسماي انساني اميد ملل، نه تنها نقطه عطفي 
در توسعه اقتصادي و صنعتي استان خراسان رضوي محسوب مي شود، 
بلكه در سطح ملي نيز گامي راهبردي در مسير خودكفايي دارويي و توسعه 
فناوري هاي نوين پزشكي خواهد بود.  با تسريع در روند اجراي اين طرح و 
حمايت هاي لازم، اين مجموعه مي تواند به يكي از قطب هاي اصلي توليد 
داروهاي مشتق از پلاسما در خاورميانه و شمال آفريقا تبديل شود.  اين 
طرح، گامي مؤثر در بي نيازي كشور از واردات داروهاي مشتق از پلاسما و 

توسعه فناوري هاي پيشرفته در صنعت سلامت محسوب مي شود. 

مهسا گربندي
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اين روزها از مسئول و رسانه گرفته تا بلاگر هر 
كدام خود را به پشت سدهاي شهرهاي بزرگ 
و كوچ�ك مي  رس�انند و از وضعي�ت بحراني 
حوزه هاي آبي كش�ور در س�ال پيش  رو خبر 
مي  دهند. مس�ئله بارندگ�ي از آن چيزهايي 
است كه عادت داريم همواره چشم به آسمان 
منتظر باش�يم تا شايد توده س�رمايي با خود 
ابري بي�اورد و باراني ببارد، از س�وي ديگر اما 
عده اي به دنبال شيرين سازي آب دريا و عده 
ديگر به دنبال چاه هاي عميق هستند و البته 
عده اي ديگر نيز به دنبال بارورس�ازي ابرها از 
ميان اين راه  حل ها. »جوان« به س�راغ مجيد 
علي آبادي، مؤسس شركت دانش بنيان نوين 
تجهي�ز دانش فضای فج�ر رفته ك�ه در حوزه 
بارورسازي ابرها فعال است و با او در خصوص 
كارهاي انجام ش�ده در اين ح�وزه و كارهايي 
كه بايد انج�ام ش�ود، گفت  وگو كرده اس�ت. 

آخري�ن وضعيت بارش ه�ا را چگونه 
ارزيابي مي كنيد؟

متأسفانه در س��ال هاي اخير ميزان بارندگي در 
بسياري از كشورهاي منطقه سير نزولي داشته  
و كش��ور ما نيز از اين امر مس��تثني نبوده است. 
طبق آخري��ن اطلاعاتي كه مركز مل��ي اقليم و 
مديريت بحران خشكسالي سازمان هواشناسي 
منتش��ر كرده اس��ت، ميزان متوس��ط بارندگي 
در سراسر كشور نس��بت به ميانگين بلند مدت 
حدود 35درص��د كاهش داشته اس��ت. در اين 
ميان، استان  هايي همچون هرمزگان، سيستان 
و بلوچستان، آذربايجان شرقي، اصفهان، تهران 
و برخي ديگر اس��تان ها وضعيت نامساعد تري 
دارند، به ط��وري كه ميانگين ب��ارش در برخي 
از اين اس��تان ها حدود 40 ت��ا 70 درصد كمتر 
از نرمال بوده اس��ت كه زنگ خطر جدي كمبود 
آب را در اين اس��تان ها به صدا درآورده اس��ت. 
در حال حاضر تنها استان هايي نظير مازندران، 
گيلان و خراس��ان جنوبي، وضعيت مطلوبي از 
نظر بارندگي ها داش��ته اند. متخصصان سازمان 
هواشناس��ي براي ماه ه��اي آينده هم ش��رايط 
چندان مطلوب��ي را براي بارندگ��ي پيش بيني 
نمي  كنن��د كه ل��زوم مديريت بهت��ر منابع آبي 
موجود و رعايت صرفه جويي توسط همه مردم 

را گوشزد مي  كند. 
از نظر علمي دلايل كاهش بارندگي ها 

چيست؟
بدون ش��ك يك��ي از مهم ترين دلاي��ل كاهش 
بارندگي ها، تغييرات اقليمي و مس��ئله گرمايش 
جهاني به دليل انتشار گازهاي گلخانه اي است. در 
واقع به  دليل فعاليت هاي انساني، تعادل بارش ها 
روي كره زمي��ن به هم خورده ب��ه صورتي كه در 
بعضي مناطق شاهد بارش هاي شديد و سيل  آسا و 
در برخي نقاط ديگر شاهد خشكسالي هاي شديد 
هس��تيم. مي  خواهم نظر ش��ما را به نكته جالبي 
جلب كنم، اگر توجه كنيد در حال حاضر تقريباً 
كليه استان هاي پر جمعيت و صنعتي كشور دچار 
خشكسالي شديدتري نس��بت به ساير استان ها 
هستند. اين شرايط اين نظريه را كه آلودگي هاي 
هوا و ايجاد جزيره هاي حرارتي نقش بسزايي در 

كاهش بارندگي ها دارند، تقويت مي  كند. حتي 
گاهي مشاهده مي  ش��ود در يك استان خاص 
ميزان بارندگي در اطراف ش��هر پرجمعيت 

آن استان از ساير شهرهاي مجاور در همان 
استان كمتر بوده است. يا مشاهداتي وجود 
دارد ك��ه بارش ب��رف در برخي مناطق 

صنعتي صورت نمي  پذيرد، در حالي 

 كه مناطق مجاور آن پوش��يده از برف است. اگر 
چه اظهارنظ��ر قطعي در اين خصوص مس��تلزم 
بررسي هاي بيش��تر علمي و تخصصي است، اما 
به نظر مي  رس��د اين فرضيه صحت داشته باشد. 
اخيراً پژوهشي توسط مؤسسه كالسروهه آلمان 
نيز انجام شده است كه نشان مي  دهد آلودگي ها و 
نانو ذرات حاصل از فعاليت هاي صنعتي مي  توانند 
الگوهاي طبيعي ب��ارش را تحت تأثير قرار داده و 
باعث كاهش بارندگي در برخي مناطق شده و از 
طرف ديگر بارش هاي سيل آسا را در نقاط ديگر به 
دنبال داشته باشد. همچنين در اين پژوهش بيان 
شده اس��ت كه وجود اين ريزآلاينده ها مي  تواند 
پيش  بيني سازمان هاي هواشناسي را تحت تأثير 
قرار دهد و توصيه شده است هواشناسان در توسعه 
مدل هاي دقيق پيش بيني وض��ع هوا به غلظت 
انواع آلاينده ها و نانو ذرات معلق در هوا نيز توجه 

داشته باشند. 

به منظور بارورس�ازي ابرها امس�ال 
چ�ه اقدامات�ي انجام ش�ده و چقدر 

نتيجه بخش بوده است؟
كلي��ه فعاليت هاي مرتب��ط با تعدي��ل آب و هوا 
نظير بارورس��ازي ابرها در كش��ور طبق مقررات 
جاري صرفاً توسط سازمان توسعه و بهره  برداري 
فناوري هاي نوين آب هاي جوي ذيل وزارت نيرو 
انجام مي  شود. متأسفانه در سال هاي اخير هيچ 
گزارش مستندي از فعاليت هاي انجام شده توسط 
اين س��ازمان منتشر نش��ده و ابهامات زيادي در 
اين زمينه به وجود آورده اس��ت، به نحوي كه اين 
ابهامات منجر به طرح سؤال از سوي نمايندگان 
محترم مجلس شوراي اس��لامي از وزير محترم 
نيرو گرديد. با اين حال با توجه به اينكه بخش��ي 
از مواد بارورسازي هوايي ابرها توسط شركت هاي 
دانش بنيان دانشگاه آزاد اسلامي توليد مي  شود، 
اطلاعات محدودي در اين زمينه منتشر شده است، 
ولي در خصوص بارورسازي زميني ابرها يا ساير 

روش ه��اي ادعايي مرتب��ط با تعدي��ل آب و هوا 
هيچ گون��ه اطلاعاتي موثقي وجود ن��دارد. طبق 
اطلاعاتي كه بنده در دست دارم استان خراسان 
جنوبي يكي از مناطقي بوده كه در س��ال جاري 
عمليات بارورس��ازي ابرها در آن از اواخر آذرماه 
به صورت هوايي آغاز ش��ده  و حداقل به مدت دو 
ماه ادامه داشته اس��ت. شايد قضاوت در خصوص 
ميزان موفقيت و تأثيرگذاري اين عمليات هنوز 
زود باشد، ولي نتايج اوليه منتشر شده نشانه هاي 
بسيار اميدواركننده اي از موفقيت آميز بودن اين 

عمليات آشكار ساخته است. 
طبق اطلاعات موجود ميزان متوس��ط بارندگي 
در استان خراسان جنوبي در اواخر آذرماه حدود 
24درصد كمتر از نرمال بوده است، در حالي كه در 
پايان دوره دو ماهه اين عمليات، ميزان بارندگي 
به حدود 9درص��د بالاتر از نرمال رسيده اس��ت. 
نكته جالب تر اين است كه تاكنون ميزان متوسط 

بارندگي در اين استان از آذربايجان شرقي بيشتر 
بوده است. مقايسه بارش متوس��ط اين استان با 
اس��تان هاي مجاور در اين دوره زماني نيز نكاتي 
جالب  به همراه داشته اس��ت. در حالي  كه ميزان 
بارندگي در تمامی اس��تان هاي مجاور خراسان 
جنوب��ي نظير خراس��ان رضوي، ي��زد، كرمان و 
سيس��تان و بلوچس��تان حدود 22 تا 70 درصد 
كمت��ر از نرمال بوده اس��ت، مي��زان بارندگي در 
خراسان جنوبي به بالاتر از نرمال رسيده است. از 
نظر علمي ارزيابي دقيق نتايج عمليات بارورسازي 
ابرها در يك منطق��ه معمولاً نياز به بررس��ي در 
بازه هاي س��ه تا پنج س��اله دارد و نتايج يكساله 
چندان قابل اعتماد نيس��تند، با اي��ن حال نتايج 
حاصل از عمليات هوايي در اين اس��تان در سال 
جاري فراتر از انتظار بوده اس��ت و اميدواري هاي 
زيادي در خصوص امكان استفاده از اين فناوري 
ايجاد كرده اس��ت. با اين حال بايد تأكيد كنم كه 
فناوري باروري ابرها تنها به عنوان يك ابزار براي 
كاهش اثرات خشكسالي اس��ت و همزمان بايد 
به س��اير راهكارهاي ديگر نظير مديريت صحيح 
آب ه��اي س��طحي و ذخيره س��ازي روان  آب  ها، 
بهره گيري از روش هاي نوين كش��اورزي، اصلاح 
شبكه هاي آبرساني  نيز توجه ويژه داشته باشيم. 

اين كارهاي انجام شده را چقدر كافي 
مي  دانيد و چ�ه كارهايي باي�د انجام 

شود؟
همانط��ور كه عرض ك��ردم، متأس��فانه تاكنون 
هيچ گونه گزارشي از فعاليت هاي دو سال اخير 
سازمان توسعه و بهره  برداري فناوري هاي نوين 
آب هاي جوي منتشر نشده است، ولي با توجه 
به شرايط فعلي بارندگي در كشور و همچنين 
اطلاعاتي كه از طريق شركت هاي فناور و 
دانش  بني��ان مرتبط با تعدي��ل آب  و هوا 

دريافت كرده  ام بايد گفت در سال هاي اخير كار 
جدي و منسجمي در زمينه هاي مرتبط با تعديل 
آب و هوا نظير بارورسازي ابرها انجام نشده است و 
فعاليت هاي انجام شده بسيار محدود بوده و شايد 
بيشتر جنبه تحقيقاتي داشته است. به عنوان مثال 
گزارش هاي رسمي منتشر ش��ده توسط امارات 
متحده عربي نشان مي  دهد به رغم وسعت بسيار 
كم اين كشور، سالانه بيش از 300سورتي پرواز 
باروري با هواپيما در اين كشور انجام مي  شود در 
حالي كه در كش��ور ما به رغم وسعت بسيار زياد، 
تعداد پروازهاي باروري در كش��ور بسيار محدود 
است. علاوه بر اين، در كشور امارات ايستگاه هاي 
متعدد زميني براي ب��اروري ابرها نيز پيش  بيني 
ش��ده در حالي كه در كش��ور ما در دوسال اخير 
از دس��تگاه هاي فاقد كارايي در عمليات زميني 
استفاده شده كه اين رويه نياز به بازنگري جدي 

دارد. 
تغيي��رات مديريت��ي   ً اخي��را خوش��بختانه 
اميدوار كنن��ده اي در س��ازمان مذك��ور صورت 
گرفته اس��ت و مديريت اين س��ازمان ب��ه افراد 
صاحب نظر و با تجربه اي س��پرده شده اس��ت كه 
نويد بخش اقدامات مؤثري در آينده است، به نظر 
مي رسد با استقرار تيم مديريتي جديد كه داراي 
سابقه و تجربه در امور مرتبط با تعديل آب و هوا 
مي  باشند، مسير حركت اين سازمان اصلاح شود 
و كاستي ها و نقص هاي گذشته به نحوي جبران 
شود. قاعدتاً در آينده نزديك از پتانسيل دانشگاه ها 
و مراكز علمي و توانايي هاي شركت هاي فناور و 
دانش بنيان در زمينه تعديل آب و هوا استفاده  و 
مباحث اين حوزه با جديت بيشتري دنبال خواهد 
ش��د. انتظار مي رود تعداد و تن��وع عمليات هاي 
بارورسازي زميني و هوايي افزايش يابد و برخي 
فناوري ها ي نوين كه هن��وز در مرحله تحقيقات 

هستند نيز مورد آزمون و ارزيابي قرار گيرند. 
هزينه هاي عمليات بارورسازي اكنون 

چقدر است و آيا به صرفه است؟
برخلاف آنچه در برخي رس��انه ها يا از زبان افراد 
ناآگاه منتش��ر مي  ش��ود، هزينه هاي بارورسازي 
ابرها در مقايسه با ديگر روش هاي استحصال آب 
نظير شيرين سازي آب دريا، انتقال بين حوضه اي 
آب، تصفيه فاضلاب يا اس��تحصال آب هاي ژرف 
داراي كمترين هزينه و بيشترين نسبت سود به 
هزينه است. مطالعات بين المللي نشان داده است 
براي اس��تحصال ه��ر ه��زار مترمكع��ب آب با 
آب شيرين كن حدود 2هزار دلار، از طريق انتقال 
آب بين حوضه اي 400 دلار، از طريق اس��تخراج 
آب هاي زيرزمين��ي 230 دلار و از طريق تصفيه 
فاضلاب 220 دلار هزينه صرف مي  شود، در حالي 
كه استحصال اين مقدار آب از طريق بارورسازي 
ابرها فقط 16 دلار هزينه دارد. بايد به اين نكته نيز 
توجه داشت كه خوشبختانه در كشور ما به دليل 
بومي س��ازي فناوري توليد اين مواد و همچنين 
بهره گي��ري از پهپاده��ا، هزينه ه��اي عمليات 
بارورس��ازي هوايي كاهش چش��مگيري داشته 
و صرفه اقتصادي بيش��تري نيز پيدا كرده است. 
طبق اعلاميه سازمان هواشناسي، تاكنون بيش 
از 56 كشور جهان از فناوري باروري ابرها استفاده 
كرده اند و در حال حاضر ني��ز برنامه هاي متعدد 
بارورس��ازي با يديد نقره در 10 ايال��ت امريكا با 
هدف افزايش بارندگي يا مقابله با تگرگ در حال 
انجام اس��ت. مطالعات بين المللي انجام شده در 
برخي از كشورها نش��ان داده است حتي افزايش 
يك درصد در ميزان بارندگي ه��ا مي  تواند كليه 
هزينه هاي عمليات بارورس��ازي ابره��ا را تحت 

پوشش قرار دهد. 

معجزه بارورسازي ابرها در خراسان جنوبي
رئيس تنها شركت دانش  بنيان در حوزه بارورسازي ابر ها در گفت وگو با »جوان« 

آخرين وضعيت بارورسازي ابرها در كشور و كارهاي لازم را در اين خصوص تشريح كرد 

سجاد آذري
  گفت وگو

ورود 3هزار اتوبوس برقي به تهران
در سال آينده

ش�هردار تهران گفت: طب�ق قراردادم�ان بالغ بر بي�ش از 3 هزار 
اتوبوس برقي در س�ال آين�ده وارد خط اتوبوس�راني مي ش�وند 
ك�ه تح�ول بزرگ�ي ايج�اد مي كن�د و تع�داد اتوبوس ه�اي 
فع�ال ته�ران ب�ه ح�دود ۶ ه�زار اتوب�وس خواه�د رس�يد. 

آيين بهره برداري از بس��ته حمل و نقل و ترافيك و ايستگاه هاي شارژ 
تاكسي و اتوبوس برقي و سامانه تاكسي بر خط در قالب صد و هفتاد و 
يكمين پويش اميد و افتخار با حضور عليرضا زاكاني، شهردار تهران و 

جمعي از مديران شهري برگزار شد. 
زاكاني در اين آيين گفت: امروز در پهنه مديريت ش��هري يك رخداد 
جديد در حال وقوع است كه در نتيجه آن شاهد تغيير رويكرد از استفاده 
از انرژي فسيلي به انرژي برقي هستيم كه از ابعاد مختلف مانند ناترازي 
انرژي، موضوعات زيست محيطي و هوشمندسازي داراي اهميت است.  
وي افزود: امروز و در نخستين گام سه ايس��تگاه افتتاح مي شود كه از 
شبكه برق سراسري بهره مند اس��ت، اما علاوه بر اين، از تبديل گاز به 
برق انرژي توليد مي كنند كه بر اساس آن در شرايط خاص قطع برق، 
ايستگاه از كار نيفتد. ويژگي ديگر ايستگاه ها نيز استفاده از انرژي پاك 
خورشيدي براي توليد برق است، در نتيجه شبكه برق سه گانه ما در اين 

ايستگاه ها پايدار است. 
زاكاني تأكيد كرد: موضوع تأمين برق يكي از مواردي است كه از ابتداي 
واردات خودروها مطرح مي شد، در پاسخ بايد گفت در ساعت پيك با 
كمبود برق رو به رو هس��تيم و در س��اعت هاي غيرپيك برق اضافه بر 
ظرفيت داريم، استندهاي شارژ خودروهاي برقي در ساعت غيرپيك 

انرژي ذخيره مي كنند. 
ش��هردار تهران افزود: امروز بالغ بر هزارو400 دس��تگاه اتوبوس وارد 
خطوط شده است و حدود 3 هزار دستگاه ديگر نيز سال آينده و عمدتاً 
در نيمه نخست سال وارد خطوط مي شود، اين در حالي است كه آغاز 
دوره مديريت شهري ششم 862 اتوبوس در تهران فعال بود و در اين 

جهش نبايد نقش شوراي شهر را ناديده گرفت. 
زاكاني در بخش ديگري از سخنان خود گفت: در بخش تاكسي برقي، 
172 دستگاه تاكنون تحويل رانندگان شده است و شهرداري تهران نيز 
تعهداتي بر آنها مبني بر ارائه خدمات مالي دارد، هر راننده تاكسي يك 
ميليارد و 200 ميليون وام صفر درصد مي گيرد. علاوه بر اين، شهرداري 

تهران ماشين را با نصف قيمت در اختيار رانندگان قرار مي دهد. 
وي افزود: تهران با يك الگوي تاكس��يراني جدي��د از اين پس رو به رو 
خواهد شد كه در نخستين گام هزارو700 تاكسي شاسي در اين طرح 
فعال خواهد ب��ود. براي خدمات پس از فروش اين تاكس��ي ها نيز پنج 

مجموعه فعاليت خواهند كرد. 
زاكاني تأكيد كرد: ورود 27هزارو500 تاكسي برقي به ناوگان حمل و 
نقل عمومي بر آورد نهايي ماست كه با آن چهره شهر كاملًا تغيير خواهد 
كرد. اين ماشين ها توان بالا با استهلاك پايين دارند كه با هر بار شارژ 
550 كيلومتر مسافت مي توانند طي كنند. علاوه بر اين امسال بالغ بر 

10 هزار تاكسي را نوسازي كرديم. 
ش��هردار تهران در بخش پاياني س��خنان خود گفت: در قالب ش��يوه 
جديدي ك��ه پيش از اي��ن براي تاكس��ي هاي درون ش��هري متداول 
نبوده است و تنها شركت هاي تاكسي اينترنتي از آن استفاده مي كردند، 
بناس��ت كه ش��هروندان از ظرفيت برخط بهره گيري از تاكسي ها نيز 
بهره مند ش��وند.  وي افزود: براي پيش��برد پروژه برقي س��ازي تهران 
مجموعه هاي مختلف خصوص��ي و دولتي مانن��د وزارت نيرو، وزارت 
كشور، بانك مركزي، سازمان برنامه و شخص رئيس جمهور چه شهيد 
رئيسي و چه آقاي پزشكيان نقش جدي داشتند كه لازم است از زحمات 
آنان تشكر كنيم.  زاكاني تأكيد كرد: اين ايام هم مصادف است با گذر از 
ناترازي برق و ورود به ناترازي آب تهران، همگي وظيفه داريم مصرف 
آب را مديريت كنيم، زيرا مطابق آمار 60 درصد شهروندان تهراني بيش 

از دو برابر نرم كشور آب مصرف مي كنند. 
--------------------------------------------------

افتتاح ۵ مركز خدمات پس از فروش
براي تاكسي هاي برقي پايتخت

مع�اون حم�ل و نق�ل ش�هرداري ته�ران از افتت�اح پن�ج مركز 
خدمات پس از ف�روش تاكس�ي هاي برقي در پايتخ�ت خبر داد. 

محسن هرمزي در مراسم احداث  بزرگ ترين ايستگاه شارژ اتوبوس و 
تاكسي برقي در كشور و ساماندهي تاكسي برخط در ايستگاه بعثت با 
بيان اينكه اگر حمايت هاي شوراي اسلامي ش��هر تهران و ايستادگي 
شهردار تهران نبود اين اتفاقات نمي افتاد، گفت: همه افراد فعال در اين 

راستا مانند يك سرباز براي وطن كار كردند. 
وي با بيان اينكه ايستگاه ميدان خراسان نيز به زودي تحويل شهروندان 
خواهد شد، ادامه داد: اتوبوس هاي جديدي در راه حمل به تهران است 

و جايگاه هاي شارژ توسعه پيدا خواهد كرد. 
معاون شهردار تهران با بيان اينكه دوربين هاي كنترل آلودگي صد درصد 
نوسازي شده است، افزود: دوربين هاي نظارت سرعت هم در بهار سال 
آينده صد درصد نوسازي مي ش��ود و پنج مركز خدمات پس از فروش 

تاكسي هاي برقي نيز آماده افتتاح است. 
همچنين شادي مالكي در مراس��م احداث  بزرگ ترين ايستگاه شارژ 
اتوبوس و تاكسي برقي در كشور در ايستگاه بعثت و ساماندهي تاكسي 
برخط با بيان اينكه رصد و پايش 80 هزار تاكس��ي به صورت س��نتي 
امكان پذير نيست، گفت: با دستور شهردار تهران سامانه تاكسي برخط 
از دو هفته پيش فعال ش��ده و در حال حاضر اين اپليكيش��ن در تمام 
خطوط شهر تهران و براي همه تاكسي هايي كه مبدأ و مقصد مشخص 

دارند، فعال است. 
مدير عامل سازمان تاكسيراني شهر تهران با بيان اينكه شفافيت كرايه، 
پرداخت الكترونيك و نظارت بر فعاليت تاكسي ها از جمله دستاوردهاي 
اين اپليكيش��ن اس��ت، اظهار كرد: اين اپليكيش��ن در وهله اول براي 
30هزار تاكس��ي و در س��ال آينده براي تمام تاكس��ي هاي گردشي و 

دربستي فعال خواهد شد. 
مالكي با بيان اينكه اتفاق خوب ديگر در سيس��تم تاكس��ي برخط رخ 
داده و آن هم رؤيت نرخ شناور كرايه در ساعات پيك است و شهروندان 
مي توانند مديريت سفر داش��ته و در س��اعات غير پيك يا ساير مدها 
استفاده كنند، افزود: بيش از 12 هزار تاكسي پايتخت اپليكيشن تاكسي 

برخط را نصب كردند. 
وي گفت: با توجه به اينكه بسياري از ش��هروندان از پول نقد يا كارت 
ب��ه كارت كراي��ه را پرداخت مي كردند ك��ه در حال حاض��ر اين مهم 

هوشمند سازي شده است.

محسن نوفرستی |  ايرنا

كلاس هاي خالي
 آينده هاي نامشخص!

تعطيلي زودهنگام مدارس در روزهاي پاياني سال تحصيلي يك مسئله اي 
نيست كه به راحتي بتوان از كنار آن گذشت. چيزي كه امروز در مدارس 
كش��ور مي بينيم، نوعي س��ردرگمي و بي توجهي به آينده دانش آموزان 
است، دانش آموزاني كه قرار است فرداي اين سرزمين را بسازند، اما  درست 
در روزهايي كه بايد در م��دارس حضور داشته باش��ند و آموزش ببينند 
)تا بلكه تعطيلات گاه و بيگاه پيش��ين را جبران كنند( به خانه هايش��ان 
فرس��تاده مي ش��وند. در حالي كه طبق قانون، فعاليت آموزشي بايد تا 
28اسفندماه ادامه داشته باشد، شواهدي مبني بر نيمه تعطيل شدن يا 
حتي تعطيلي كامل برخي مدارس از 25 اسفند وجود دارد. اين در حالي 
است كه تعطيلات ناشي از آلودگي هوا، برودت هوا  و حالا هم تعطيلي هاي 
خودسرانه مديران، آسيب هاي شديدي به فرآيند آموزش وارد كرده اند. 
آيا اين شايسته اس��ت كه با تصميمات خودس��رانه مديران و مسئولان 
مدارس و همدستي برخي از والدين، دانش آموزان چهار روز كمتر درس 
بخوانند؟ چهار روزي كه شايد در نگاه اول آسيبي براي دانش آموزان به 
دنبال نداشته باشد، اما بدون شك نقشي كليدي در يادگيري و برنامه هاي 

آموزشي آنها ايفا خواهد كرد. 
برخورد خانواده ها با تعطيلات زودهنگام نوروزي متفاوت است. برخي از 
آن استقبال مي كنند و بار س��فر مي بندند و راهي جاده مي شوند. برخي 
ديگر اما با گلايه از وضعيت موجود مي پرسند  چرا بايد آموزشي كه براي 
آينده فرزندان مان ضروري اس��ت، اين گونه به دس��ت فراموشي سپرده 
شود؟! هر چند مدارس به ظاهر پذيراي دانش آموزان هستند، اما در عمل، 
به نحوي رفتار شده كه كلاس هاي درس رو به تعطيلي رفته است. به نظر 
مي رسد اگر جديتي واقعي براي تداوم فعاليت مدارس وجود داشت، كمتر 
دانش آموزي حاضر مي شد كه به مدرسه نيايد و به جاي آن، مسافرت يا 
تعطيلات نوروزي را ترجيح دهد. اين شرايط به وضوح نشان دهنده شكافي 

است بين تعهدات رسمي و اجرا در عمل. 
هشدارها هم بي فايده بود. سخنگوي وزارت آموزش و پرورش تعطيلي زود 
هنگام مدارس را تخلف عنوان كرد و وزير آموزش و پرورش نيز گفته بود 
كه اين تعطيلي هاي مكرر و بي برنامه مي تواند به عدالت آموزشي لطمه اي 
جدي وارد كند، به خصوص در مناطقي كه دانش آموزان به دلايل متعددي 
از فرصت برابر با شهرهاي بزرگ برخوردار نيستند، چراكه در اين مناطق 
هر ساعت آموزشي، اهميت دوچندان دارد، اما به نظر مي رسد اين تذكرات 
در ميان هياهوي س��فرهاي نوروزي و تصميم گيري هاي غيرمسئولانه 

برخي مديران مدارس گم و به فراموشي سپرده شده باشد!
تصور كنيد، كودكي كه در منطقه اي محروم زندگي مي كند، آيا مي تواند 
كمبودهاي آموزش��ي خود را با تنها چند روز تعطيلي جب��ران كند؟ يا 
خانواده اي كه براي فرزند خود آرزوهاي بزرگي در سر دارد، چگونه مي تواند 
اين تعطيلي هاي بي دليل را توجيه كند؟ هر چند به نظر مي رسد برخي 
مدارس همچنان پذيراي دانش آموزان هستند، اما حضور دانش آموزان به 
شكل چشمگيري كاهش يافته و اين به معناي آن است كه تناقض آشكاري 

ميان تصميمات ابلاغي و عملكرد در مدارس وجود دارد. 
بدون شك نياز است مس��ئولان و مديران حوزه آموزش و پرورش به اين 
باور مهم برسند كه آموزش تعطيل بردار نيست. هر روزي كه دانش آموزي 
سر كلاس درس حاضر نش��ود، فرصتي از دست رفته براي يادگيري او به 
حساب مي آيد. فرصتي كه شايد ديگر هرگز برنگردد. آينده اين كشور در 
دست همين دانش آموزان است و هر گونه اهمال در آموزش، يعني كوتاهي 

در ساخت آينده اي روشن. 
بدون شك زمان آن رس��يده كه نگاه جدي تر به اين مسئله مهم داشته 
باش��يم و با برنامه ريزي دقيق تر و تعهدي بيش��تر، آم��وزش را از چنين 
بحران هايي نجات دهيم. اين يك ضرورت است؛ ضرورتي كه اگر امروز به 
آن پي نبريم، فرداروز بايد خساراتي به مراتب سنگين تر و حتي غيرقابل 

جبراني را بابت آن بپردازيم. 


